

# 台湾研究集刊

1983 年创刊 · 双月刊

2024 年第 1 期(总第 191 期)

## 目 次

### 【涉台研究理论前沿】

论新时代台湾民情研究的形势、任务和路径 / 王英津 / 1 /

“三大体系”建设视域下台湾研究的知识困境与出路探寻  
/ 王 华 / 12 /

### 【台湾政党政治研究 · 2024 岛内“大选”解析】

台湾地区 2024 年“二合一”选举结果及影响分析 / 吴 宜 / 26 /

催票率:一个分析台湾地区选举的新概念探讨 / 王贞威 谭 馨 / 41 /

### 【两岸法制比较研究】

两岸相互认可法院民事裁判实务的非均衡性研究 / 薛永慧 / 59 /

期刊基本参数:CN 35-1022/C \* 1983 \* b \* 16 \* 144 \* ZH \* P \* ¥30.00 \* 1500 \* 9 \* 2024-02

# TAIWAN RESEARCH JOURNAL

No.191

No.1 2024

## 【两岸融合发展研究】

信仰之外:基层传播视角下的台湾布袋戏

/张慧瑜 黄盈佳 蒋孟芸 / 79 /

基于事件空间理论的青礁村语言景观与闽台认同研究

/银 晴 苏新春 / 91 /

## 【台湾思想文化史研究】

20 世纪 30 年代中国大陆左翼话语中的台湾革命探析

/陈忠纯 杨鹏慧 / 107 /

## 【台湾史与两岸关系史研究】

渡台复电:孙运璿与光复初期的台湾电力事业

/林彩娟 刘相平 / 125 /

执行编辑 陈勤奋

封面题字 陈孔立

出版日期 2024 年 2 月 20 日

# CONTENTS

- On the Situation, Tasks, and Approaches of Taiwan Public Opinion  
Research in the New Era of China WANG Yingjin / 1 /
- An Exploration of Knowledge Dilemmas and Potential Solutions in Taiwan  
Studies from the Perspective of the “Three Major Systems” Construction  
WANG Hua / 12 /
- An Analysis of the Results and Implications of the 2024 Taiwan’s  
“Two-in-One” Elections WU Yi / 26 /
- Vote Share by Eligible Voters; Exploring a New Concept in Analyzing  
Taiwan Region Elections WANG Zhenwei, TAN Xin / 41 /
- On the Non-equilibrium of Mutual Recognition of  
Civil Judgments by Courts Across the Taiwan Straits XUE Yonghui / 59 /
- Beyond the Faith; Taiwan *Budaixi* from the Perspective of Grassroots  
ZHANG Huiyu, HUANG Yingjia, JIANG Mengyun / 79 /
- A Study on the Linguistic Landscape and Fujian-Taiwan Identity of  
Qingjiao Village Based on Event Space Theory YIN Qing, SU Xinchun / 91 /
- Examining Discourses on the Taiwan Revolution in 1930s Chinese  
Mainland Left-wing Literature CHEN Zhongchun, YANG Penghui / 107 /
- Going to Taiwan to Restore Power; Sun Yunxuan and Taiwan’s Electric  
Power Industry in the Early Period of Taiwan’s Retrocession  
LIN Caijuan, LIU Xiangping / 125 /